
   

Utlåtande 2015:165 RIII (Dnr 106-924/2015) 

 

 

Sportotek - för att alla ska kunna idrotta 
Motion (2015:38) av Richard Bengtsson (L) 

 

 

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

Motion (2015:38) av Richard Bengtsson (L) om ”Sportotek - för att alla 

ska kunna idrotta” anses besvarad med hänvisning till vad som sägs i 

utlåtandet. 

 

 

 

Föredragande borgarrådet Emilia Bjuggren anför följande. 

 

Ärendet 

 

Richard Bengtsson (L) föreslår i en motion att staden inrättar s k ”sportotek”. 

En form av bibliotek där ideella föreningar eller privatperson kan låna 

idrottsmaterial. Motionären anför att detta både kan bidra till att få fler att 

idrotta, men även är en positiv reform för miljön, då nyttjandet av 

idrottsmaterielen under dess livslängd ökar.  

 

 

Beredning 

 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret, idrottsnämnden, 

kulturnämnden, Bromma stadsdelsnämnd, Hägersten-Liljeholmens 

stadsdelsnämnd, Kungsholmens stadsdelsnämnd, Stockholms idrottsförbund, 

Stockholms fotbollförbund, Stockholms ishockeyförbund, Stockholms 

ridsportförbund och bandyförbundets Stockholmsdistrikt. Stockholms 



idrottsförbund, Stockholms ishockeyförbund, Stockholms ridsportförbund och 

bandyförbundets Stockholmsdistrikt har inte inkommit med svar. 

Stadsledningskontoret anser att motionens intentioner är i linje med det 

idrottspolitiska programmet och stadens verksamhetsområdesmål, men att en 

annan huvudman än kommunen vore att föredra.  

Idrottsnämnden menar att det skulle kunna vara ett sätt att minska 

föräldrars kostnader för barnens idrottande, men att i en kommun av 

Stockholms storlek är det ett relativt stort åtagande att administrera ett eller 

flera sportotek med täckning över hela staden.  

Kulturnämnden svarar att frågan inte ligger inom kulturförvaltningens 

verksamhetsområde men att Stockholms stadsbibliotek gärna bidrar med sina 

erfarenheter av lånesystem. 

Bromma stadsdelsnämnd anser att ett sportotek kan vara en bra idé för att 

minska kostnaderna för barns idrottande. Om man kan hitta ett praktiskt och 

genomförbart sätt att återanvända utrustning tills hela dess livslängd är 

utnyttjad är detta mycket positivt. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd ställer sig positiv till att 

förutsättningarna för att införa sportotek utreds. Införande av sportotek skulle 

kunna vara ett steg mot att hitta nya möjligheter för att minska kostnaden för 

barn och ungas idrottande. 

Kungsholmens stadsdelsnämnd är positiv till idén att återanvända 

idrottsutrustning på ett organiserat sätt, för att därigenom ge barn och 

ungdomar bättre möjlighet att prova på nya idrotter. Det är bra om 

idrottsförvaltningen får i uppdrag att utreda frågan vidare och då 

diskuterabland annat gränssnittet mellan staden och idrottsrörelsen. 

Stockholms fotbollförbundställer sig positiv till motionen gällande 

Sportotek då det skulle kunna ge fler barn och ungdomar chansen att idrotta, 

framförallt inom idrotter som kräver dyr utrustning.  

 

Mina synpunkter 

 

Alla som växer upp i Stockholm ska ha möjlighet att idrotta och motionera. 

Det ska gälla alla barn, oavsett var i staden man bor och oberoende av 

storleken på̊ föräldrarnas plånbok. Skillnaderna i utövningen är stor, mellan 

könen, men också mellan socioekonomiska grupper. Alla sätt att nå ett jämlikt 

idrottandet bör därför beaktas. Tillgång till idrottsmateriel är ett av de hinder 

som finns för att få fler unga att motionera, inte minst påverkar det deltagandet 

i idrotter där materialkostnaden är hög. Vi ser redan idag att 

specialidrottsförbunden driver frågan. Exempelvis driver Djurgården IF 



tillsammans med Reebok CCM projektet ”Hockey för alla”, där utövarna får 

låna material på plats i Husby Ishall. Även fotbollsförbundet har med sina 

ungdomsfonder försökt hitta möjligheter att komma runt hinder som idag 

försvårar för socioekonomiskt svaga grupper att börja idrotta. Det är i första 

hand i dessa forum vi tror att en verksamhet likt ”Sportotek” görs bäst. I en 

kommun med över 900 000 invånare, där över 50 specialidrottsförbund är 

verksamma inom kommungränserna och parallellt i andra kringliggande 

kommuner blir spridningen av utlåning och försäljning likt ett ”Sportotek” 

troligen störst om idrottsrörelsen själva leder och ansvarar för verksamheten. 

Staden stödjer redan idag genom idrottsförvaltningen dessa 

verksamheter, exempelvis genom att underlätta för föreningar att genomföra 

bytardagar och liknande aktiviteter. 

 

Bilagor 

1. Reservationer m.m. 

2. Motion (2015:38) av Richard Bengtsson (L) om ”Sportotek - för att alla 

ska kunna idrotta” 

 

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 

 

Reservation anfördes av borgarrådet Lotta Edholm (L) enligt följande. 

 

Jag föreslår att kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

 

1. Motion (2015:38) av Richard Bengtsson (L) om att utreda förutsättningarna för 

att bygga upp ett sportotek bifalls. 

2. Därutöver anförs följande. 

 

Det är tråkigt att finansborgarrådet intar en så njugg inställning till förslaget om 

sportotek, särskilt när alla remissinstanser inklusive Stockholms fotbollsförbunds 

styrelse ställer sig överlag positiva till förslaget.  

Forskning visar att det är en icke oansenlig andel av barn och ungdomar som inte 

kan delta i föreningsidrotten p.g.a. ekonomiska skäl. Detta talar onekligen för att det 

finns ett behov av sportotek. Att fler barn skulle kunna ta del av idrotts- och 

fritidsaktiviteter utan att begränsas av familjens ekonomiska situation skulle främja 

jämlika livschanser för alla barn och unga i Stockholm. 

Stadens roll i att utveckla sportotek skulle i första hand vara att samverka med och 

föra samman de företag, idrottsföreningar och ideella initiativ som kan vara 

behjälpliga. Till skillnad mot exempelvis ett bibliotek torde sportoteket huvudsakligen 

få tag på utrustning inte genom inköp utan genom att begagnad utrustning skänks. 



Kostnaderna för staden förväntas därmed blir små. Förslaget innebär också en vinst för 

miljön eftersom det möjliggör en längre användningstid för utrustningen.  

Detta i kombination med att motionens krav ligger i linje med flera av 

kommunfullmäktiges fastställda mål talar för att tillstyrka motionen. 

 

Särskilt uttalande gjordes av borgarrådet Joakim Larsson (M) enligt följande. 

 

Vi anser att alla barn bör ha likvärdiga möjligheter att utöva idrott. Tyvärr har inte alla 

barn och unga möjligheter att idrotta då detta medför kostnader för utrustning, 

medlemsavgifter och resor. För att minska kostnader för barns idrottande skulle en 

organisation för att samla in och distribuera/låna ut idrottsutrustningar som till 

exempel ett ”Sportotek” möjliggöra detta. Det finns redan idag etablerade 

verksamheter som arbetar med att förmedla sportutrustningar, exempelvis initiativet 

”GeBortTillSport” som bedrivs av TV4, Folkspel, Rädda Barnen och Tradera.  

Vi anser att detta inte att ska vara en kommunal uppgift. Vi skulle välkomna att en 

extern aktör ville genomföra detta. Däremot bör staden, genom idrottsnämnden arbeta 

för att underlätta en sådan etablering, exempelvis genom att upplåta lokaler för 

verksamheten om behov föreligger. 

 

Kommunstyrelsen delar borgarrådsberedningens uppfattning och föreslår att 

kommunfullmäktige beslutar följande. 

Motion (2015:38) av Richard Bengtsson (L) ”Om Sportotek - för att alla 

ska kunna idrotta” anses besvarad med hänvisning till vad som sägs i 

utlåtandet. 

 

Stockholm den 16 december 2015 

På kommunstyrelsens vägnar: 

K A R I N  W A N N G Å R D  

 

Emilia Bjuggren 

Ulrika Gunnarsson 

 
Reservation anfördes av Lotta Edholm (L) med hänvisning Liberalernas  

reservation i borgarrådsberedningen. 

 

Särskilt uttalande gjordes av Anna König Jerlmyr, Joakim Larsson, Cecilia 

Brinck, Dennis Wedin och Johanna Sjö (alla M) med hänvisning till  

Moderaternas särskilda uttalande i borgarrådsberedningen. 

 



Ersättaryttrande gjordes av Karin Ernlund (C) och Erik Slottner (KD) med 

hänvisning till Moderaternas särskilda uttalande i borgarrådsberedningen.  



Remissammanställning 
 

Ärendet 

 

Richard Bengtsson föreslår i sin motion att staden inrättar s k ”sportotek”. En 

form av bibliotek där ideell förening eller privatperson kan låna 

idrottsmaterial. Motionären anför att detta både kan bidra till att få fler att 

idrotta, men även är en positiv reform för miljön, då nyttjandet av materielet 

ökas.  

 

Beredning 

 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret, idrottsnämnden, 

kulturnämnden, Bromma stadsdelsnämnd, Hägersten/Liljeholmens 

stadsdelsnämnd, Kungsholmens Stadsdelsnämnd, Stockholms idrottsförbund, 

Stockholms fotbollsförbund, Stockholms ishockeyförbund, Stockholms 

ridsportförbund och bandyförbundets Stockholmsdistrikt. Stockholms 

idrottsförbund, Stockholms ishockeyförbund, Stockholms ridsportförbund och 

bandyförbundets Stockholmsdistrikt har inte inkommit med svar. 

  

 

Stadsledningskontoret 

 

Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande daterat den 20 oktober 2015 har i 

huvudsak följande lydelse. 

 

Stadsledningskontoret anser att motionens intentioner är i linje med idrottspolitiska 

programmet och stadens verksamhetsområdesmål, men att en annan huvudman än 

kommunen vore att föredra. I stadsledningskontoret bedömning av lämplig driftform 

av ett så kallat Sportotek, ligger konstaterandet att exemplen med privata huvudmän 

överväger. Eftersom ”brukarna” av Sportotekets tjänster sannolikt kommer att nyttja 

tjänsterna utan hänsyn till kommungränsen, skulle en förening eller förbund av detta 

skäl möjligen kunna vara en bättre huvudman än en kommun. 

 

Idrottsnämnden 

 

Idrottsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 20 oktober 2015 att som 

svar på remissen hänvisa idrottsnämnden till förvaltningens tjänsteutlåtande.  

 

Reservation anfördes av Daniele Fava (FP), bilaga 1. 



 

Särskilt uttalande gjordes av Bo Sundin (M), bilaga 1. 

 

Ersättaryttrande gjordes av Mathias Mellgren (C) som instämde i det 

särskilda uttalandet från Bo Sundin (M). 
 

Idrottsförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 1 oktober 2015 har i 

huvudsak följande lydelse. 

 

Förvaltningen menar att det skulle kunna vara ett sätt att minska föräldrars kostnader 

för barnens idrottande. Ett par konkreta exempel på låneverksamhet redovisas.  

I dessa fall har föreningar varit drivande, och förvaltningen föreslår därför att 

sportotek ska kunna genomföras i föreningsregi med det stöd av förvaltningen som är 

lämpligt. Förvaltningen anser att det är en god tanke att idrottsutrustning används så 

länge som möjligt och att föräldrar kan sänka sina kostnader för barns idrottande. I en 

kommun av Stockholms storlek är det ett relativt stort åtagande att administrera ett 

eller flera sportotek med täckning över hela staden. Därför ser förvaltningen att en mer 

angelägen insats vore att underlätta för de initiativ som finns i idrottsrörelsen att kunna 

genomföra bytesverksamhet. Enskilda idrottsföreningar har redan idag verksamheter 

som påminner om sportotek, men är särskilt inriktade på den egna idrotten. 

 

Kulturnämnden 

 

Kulturnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 10 november 2015 att 

skrivelsen besvaras genom detta tjänsteutlåtande. 
 

Särskilt uttalande anfördes av Rasmus Jonlund m.fl. (FP), bilaga 1. 

Kulturförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 28 oktober 2015 har i 

huvudsak följande lydelse. 

 

Kulturförvaltningen svarar att frågan inte ligger inom kulturförvaltningens 

verksamhetsområde men förvaltningen bedömer att behov finns av både materiella och 

andra inkluderande incitament för att öka deltagandet bland barn och unga i olika 

idrottsaktiviteter. Om detta innebär utlån av idrottsutrustning bidrar Stockholms 

stadsbibliotek gärna med sina erfarenheter av lånesystem. 

 

Bromma stadsdelsnämnd 

 

Bromma stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 22 oktober 

2015 att nämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

remissen om ”Motion (2015:38) om Sportotek – för att alla ska kunna idrotta”. 



 

Särskilt uttalande gjordes av Jonatan Ohlin (FP), bilaga 1. 

 

Ersättaryttrande gjordes av Helen Törnqvist (C), bilaga 1. 
 

Bromma stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 28 september 

2015 har i huvudsak följande lydelse. 

 

 
 Förvaltningen anser att ett sportotek kan vara en bra idé för att minska kostnaderna för 

barns idrottande. Om man kan hitta ett praktiskt och genomförbart sätt att återanvända 

utrustning tills hela dess livslängd är utnyttjad är detta mycket positivt. Förvaltningen 

anser att idrottsnämnden borde utreda förutsättningarna för ett sportotek såsom angetts 

i Folkpartiets motion.  

 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 

22 oktober 2015 att Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner och 

överlämnar tjänsteutlåtandet som svar på remissen till kommunstyrelsen. 
 

Reservation anfördes av Abit Dundar m.fl. (FP) och Lars Svärd m.fl. (M), 

bilaga 1. 

 

Ersättaryttrande gjordes av Hans Tjernström (C) och Pierre Frennesson 

(KD) som instämde i förslaget till beslut och reservation från (FP) och (M). 

 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 

29 september 2015 har i huvudsak följande lydelse. 

 

 

 Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning ställer sig positiv till att 

förutsättningarna för att införa sportotek utreds. Införande av sportotek skulle kunna 

vara ett steg mot att hitta nya möjligheter för att minska kostnaden för barn och ungas 

idrottande i och med att samhällets olika aktörer kan vara med och bidra på ett sätt 

som gynnar allmänheten. Ett sportotek är även ekonomiskt och miljömässigt 

försvarbart då pengar sparas och mängden avfall minskar när gammal utrustning 

återanvänds istället för att slängas. 

 



 

Kungsholmens stadsdelsnämnd 

 

Kungsholmens stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 22 

oktober 2015 att remissen besvaras med förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 

Reservation anfördes av Maria Johansson m.fl. (FP), bilaga 1. 

 

Kungsholmens stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 1 oktober 

2015 har i huvudsak följande lydelse. 

 

Stadsdelsförvaltningen är positiv till idén att återanvända idrottsutrustning på ett 

organiserat sätt, för att därigenom ge barn och ungdomar bättre möjlighet att prova på 

nya idrotter. Det är bra om idrottsförvaltningen får i uppdrag att utreda frågan vidare 

och då diskutera bl.a. gränssnittet mellan staden och idrottsrörelsen, liksom gränsen 

mot de kommersiella verksamheter som sysslar med andrahandsförsäljning av 

idrottsutrustning. 

 

Stockholms fotbollsförbund 

 

Stockholms fotbollsförbunds styrelse beslutade vid sitt styrelsemöte den 19 

augusti 2015 att lämna följande remissvar.  

 

Styrelsen ställer sig positiv till motionen gällande Sportotek då det skulle 

kunna ge fler barn och ungdomar chansen att idrotta, framförallt inom idrotter 

som kräver dyr utrustning.  

  

I övrigt anförs att: 

 

 

Inom Stockholmsfotbollen finns redan idag fler alternativ för barn och ungdomar att få 

hjälp då både förbund och föreningar har initierat Ungdomsfonder för att hjälpa de 

ekonomiskt svagare grupperna. 

 

  



Bilaga 1 

Reservationer m.m. 
 

Idrottsnämnden 

 

Reservation anfördes av Daniele Fava (FP) enligt följande.  

 

Daniele Fava (FP) yrkar bifall till folkpartiets förslag till beslut  

- Att tillstyrka motionen  

- Att därutöver anföra följande  

 

Vi välkomnar det positiva mottagande som vår motion får i förvaltningens svar. Av 

vad som framkommer i svaret framstår det dock som att förutsättningarna för ett 

samarbete mellan idrottsnämnden, föreningar och näringsliv i syfte att bygga upp 

sportotek borde utredas ytterligare.  

 

Som redovisas i förvaltningens svar är det en icke oansenlig andel av barn och 

ungdomar som inte kan delta i föreningsidrotten p.g.a. ekonomiska skäl .I de två 

exempel som tas upp i svaret nämns att försöksverksamheten enbart innefattat enskilda 

idrotter. Detta talar för att det finns ett behov av sportotek. Att fler barn skulle kunna 

ta del av idrotts- och fritidsaktiviteter utan att begränsas av familjens ekonomiska 

situation skulle främja jämlika livschanser för alla barn och unga i Stockholm. 

 

Detta i kombination med att motionens krav ligger i linje med flera av 

kommunfullmäktiges fastställda mål talar för att tillstyrka motionen. 

 

Särskilt uttalande gjordes av Bo Sundin (M) enligt följande.  

 

Moderaterna anser att alla barn bör ha likvärdiga möjligheter att utöva idrott. Tyvärr 

har inte alla barn och unga möjligheter att idrotta då detta medför kostnader för 

utrustning, medlemsavgifter och resor. För att minska kostnader för barns idrottande 

skulle en organisation för att samla in och distribuera/låna ut idrottsutrustningar som 

till exempel ett ”Sportotek” möjliggöra detta. Moderaterna anser dock inte att detta 

nödvändigtvis måste vara en kommunal uppgift. Vi skulle välkomna att en extern 

aktör ville genomföra detta  

TV4 har för några veckor sedan startat upp projekt i Stockholm och 4 andra 

kommuner, liknande Sportotek, under rubriken ”GeBortTillSport”. De samarbetar med 

organisationen folkspel som administrerar och distribuerar idrottsutrustningar genom 

idrottsföreningar till barn och ungdomar. 

 

 

 

 



Kulturnämnden 

 

Särskilt uttalande gjordes av Rasmus Jonlund m.fl. (FP) enligt följande: 

 

Vi vill först och främst tacka för det positiva mottagande som denna liberala motion 

får i förvaltningens svar. Det är glädjande att höra att kulturförvaltningen delar vår 

uppfattning om att det finns ett behov av både materiella och andra inkluderande 

incitament för att öka deltagandet bland barn och unga i olika idrottsaktiviteter. 

Slutligen är det positivt att Stockholms stadsbibliotek gärna bidrar med sina 

erfarenheter av lånesystem när ett sportotek blir verklighet. 

 

Bromma stadsdelsnämnd 

 

Särskilt uttalande gjordes av Jonatan Ohlin (FP) enligt följande. 

 

Folkpartiet tackar för förvaltningens tjänsteutlåtande och vill därutöver anföra:  

 

Alla barn ska kunna ha samma möjligheter att idrotta oavsett familjens ekonomiska 

omständigheter. Att prova på en ny sport kräver utrustning som kostar pengar. Idén 

med ett sportotek är framför allt att göra det lättare för barn och unga att kunna pröva 

på nya sporter, genom att det ska bli möjligt för dem att låna den utrustning som krävs.  

 

Stadens roll i att utveckla ett sportotek är i första hand att samverka med och föra 

samman de företag, idrottsföreningar och ideella initiativ som kan vara behjälpliga. 

Till skillnad mot exempelvis ett bibliotek torde sportoteket huvudsakligen få tag på 

utrustning inte genom inköp utan genom att begagnad utrustning skänks. Inköp 

kommer huvudsakligen ifråga när det gäller kompletteringar. Kostnaderna för staden 

förväntas därmed bli små. Förslaget innebär också en vinst för miljön eftersom det 

möjliggör en längre användningstid för utrustningen. 

 

Ersättaryttrande gjordes av Helen Törnqvist (C): 

  
Centerpartiet anser att man bör vara försiktig med att inrätta nya funktioner för staden. 

När det gäller att arrangera återbruk av sportartiklar och utrustning står det 

brommaborna fritt att ta sådana initiativ, vilket säkerligen redan finns i form av 

bytesdagar och Facebook-grupper. Skolklassers loppmarknader på Brommaplan är 

miljönyttiga initiativ som bygger på återbruk där begagnade saker kan köpas billigt. 

Ett lokalt exempel där näringslivet står för återbruk är att man kan lämna in begagnade 

cyklar och skridskor till Bromma Cykelservice. 

 

 

 



Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd 

 

Reservation anfördes av Abit Dundar m.fl. (FP) och Lars Svärd m.fl. (M) 

enligt följande. 

 

1. Att rekommendera kommunstyrelsen att föreslå kommunfullmäktige att bifalla 

motionen.  

2. Att i övrigt anföra följande.  

 

Alla barn ska kunna ha samma möjligheter att idrotta oavsett familjens ekonomiska 

omständigheter. Att prova på en ny sport kräver utrustning som kostar pengar. Idén 

med ett sportotek är framför allt att göra det lättare för barn och unga att kunna pröva 

på nya sporter, genom att det ska bli möjligt för dem att låna den utrustning som krävs.  

 

Stadens roll i att utveckla ett sportotek är i första hand att samverka med och föra 

samman de företag, idrottsföreningar och ideella initiativ som kan vara behjälpliga. 

Till skillnad mot exempelvis ett bibliotek torde sportoteket huvudsakligen få tag på 

utrustning inte genom inköp utan genom att begagnad utrustning skänks. Inköp 

kommer huvudsakligen ifråga när det gäller kompletteringar. Kostnaderna för staden 

förväntas därmed bli små. Förslaget innebär också en vinst för miljön eftersom det 

möjliggör en längre användningstid för utrustningen.  

Vi anser att motionen bör tillstyrkas.”  

 
Kungsholmens stadsdelsnämnd 

 

Reservation anfördes av Maria Johansson m.fl. (FP) enligt följande. 

 

 1. Stadsdelsnämnden beslutar att rekommendera kommunstyrelsen att föreslå 

kommunfullmäktige att bifalla motionen. 

2. Stadsdelsnämnden anför i övrigt följande. 
 

Alla barn ska kunna ha samma möjligheter att idrotta oavsett familjens ekonomiska 

omständigheter. Att prova på en ny sport kräver utrustning som kostar pengar. Idén 

med ett sportotek är framför allt att göra det lättare för barn och unga att kunna pröva 

på nya sporter, genom att det ska bli möjligt för dem att låna den utrustning som krävs. 

Stadens roll i att utveckla ett sportotek är i första hand att samverka med och föra 

samman de företag, idrottsföreningar och ideella initiativ som kan vara behjälpliga. 

Till skillnad mot exempelvis ett bibliotek torde sportoteket huvudsakligen få tag på 

utrustning inte genom inköp utan genom att begagnad utrustning skänks. Inköp 

kommer huvudsakligen ifråga när det gäller kompletteringar. Kostnaderna för staden 

förväntas därmed bli små. Förslaget innebär också en vinst för miljön eftersom det 

möjliggör en längre användningstid för utrustningen. 

Vi anser att motionen bör tillstyrkas. 


